

الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني
الدولي والاجتماعات ذات الصلة
دورة افتراضية، 24-28 أيار/ مايو 2021



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

منتدى البرلمانيين الشباب
مشروع جدول أعمال

الجلسة الأولى

جلسة افتراضية، 13 أيار/ مايو 2021 (14:00 - 16:00 بتوقيت وسط أوروبا)

1. كلمات ترحيبية
2. إقرار جدول الأعمال
3. المساهمة في أعمال الجمعية العامة الـ 142 من منظور الشباب: البرلمان والشباب و كوفيد- 19 (14:10-15:40)

أثرت الصدمات الصحية والاجتماعية والاقتصادية الناجمة عن جائحة كوفيد- 19 بشكل كبير على الشباب والشابات في جميع أنحاء العالم.

سيقوم المشاركون في المنتدى بتقييم آثار الجائحة على التمكين الاقتصادي للشباب والتعليم والصحة والمشاركة السياسية. وتحديد الوسائل والاستراتيجيات لإعطاء الأولوية لتمكين الشباب في جدول الأعمال السياسي



بعد الجائحة وتعزيز السياسات والتشريعات وتخصيص الموارد المستجيبة للشباب لإعادة بناء القدرات بشكل أفضل للشباب والشابات.

دعماً لمداولاتهم، ستم إحاطة المشاركين بالنتائج والتوصيات الرئيسة لسلسلة من المناقشات بين الأجيال حول تمكين الشباب في سياق الجائحة والتعافي بعد الجائحة التي عقدت في نيسان/ أبريل 2021 في إطار الدورة السابعة من المؤتمر العالمي للبرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي.

يلي الإحاطة مناقشة تفاعلية بين المشاركين في المنتدى الذين ستم دعوتهم للمساهمة بكلمات قصيرة (محددة بدقيقتين) مع التركيز على:

- تبادل المعلومات بين البلدان حول تأثير جائحة كوفيد-19 على الشباب.
- تشجيع تنفيذ الممارسات الجيدة للحفاظ على تمكين الشباب وتعزيزه أثناء الجائحة.
- تحديد السياسات والتشريعات والتدابير والبرامج المستجيبة للشباب وكذلك طرق تحديد أولويات تخصيص الموارد لتمكين جهود الشباب بعد التعافي من كوفيد-19.

4 - انتخابات مجلس منتدى البرلمانيين الشباب (15:40 - 16:00)

سينتخب المنتدى مجلسه وفقاً للمادة 5.3 من القواعد وطرائق العمل الخاصة بمنتدى البرلمانيين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي، والتي تنص على ما يلي: "يتألف المجلس من ممثلين من كل مجموعة من المجموعات الجيوسياسية للاتحاد البرلماني الدولي، رجل وامرأة." تنتهي فترة عضوية أعضاء المجلس المنتخبين حديثاً في ربيع عام 2023. وينبغي على المجموعات الجيوسياسية تقديم ترشيحات خطية إلى أمانة الاتحاد البرلماني الدولي بحلول الساعة 18:00 (بتوقيت وسط أوروبا، بتوقيت جنيف) في 26 نيسان/ أبريل 2021.



الجلسة الثانية

جلسة افتراضية، 17 أيار/ مايو 2021 (14:00 – 17:00 بتوقيت وسط أوروبا)

5. حلقة نقاش: عقد جديد من عمل الاتحاد البرلماني الدولي والبرلمانات بشأن مشاركة الشباب

في عام 2020، احتفل الاتحاد البرلماني الدولي بالذكرى السنوية العاشرة لقرار الاتحاد البرلماني الدولي بشأن [مشاركة الشباب في العملية الديمقراطية](#). في تلك المناسبة، وصفت عدة برلمانات كيفية تنفيذ القرار. وشملت إجراءاتها تخفيض سن الاقتراع وسن الأهلية للانتخابات، واعتماد حصص انتخابية للشباب، وإنشاء لجان برلمانية شبابية وتجمعات لأعضاء البرلمان الشباب، وعقد برلمانات الشباب، وتمكين البرلمانين الشباب.

على الرغم من الممارسات الجيدة التي يتم تنفيذها في أجزاء كثيرة من العالم، كشف تقرير الاتحاد البرلماني الدولي عن مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية الذي تم إطلاقه في نيسان/ أبريل 2021، أن 2.6 بالمئة فقط من برلمانيي العالم تقل أعمارهم عن 30 عاماً، بزيادة طفيفة قدرها 0.4 بالمئة منذ عام 2018، وأن الطامحين من الشباب والشابات إلى مناصب سياسية ما زالوا يواجهون العديد من العقبات التي تحول دون انتخابهم وممارستهم مهنة سياسية.

ستكون حلقة النقاش فرصة لتقييم التطورات الأخيرة على المستوى القطري في تعزيز ودعم مشاركة الشباب في البرلمان. بالإضافة إلى العروض الموجزة عبر الإنترنت حول التطورات الأخيرة على المستوى القطري، نرحب بالوفود لإرسال مداخلات خطية بحد أقصى صفحتين تصف الجهود والتدابير المعمول بها لدعم مشاركة الشباب في برلمانهم أو بلدانهم. يمكن إرسال المداخلات الخطية إلى أمانة الاتحاد البرلماني الدولي عبر البريد الإلكتروني إلى youth@ipu.org قبل جلسة المنتدى. وستكون المداخلات الخطية مفيدة في أبحاث الاتحاد البرلماني الدولي والتقارير المستقبلية حول مشاركة الشباب في البرلمان.

سيتم عملية التقييم خلال حلقة النقاش تفكير في حلول ملموسة والتزام متجدد نحو خطة تحويلية لمشاركة الشباب في البرلمان.

سيتم إطلاق حملة الاتحاد البرلماني الدولي الجديدة لمشاركة الشباب وستتم دعوة المشاركين للتسجيل والتعهد باتخاذ إجراءات تحويلية وقيادة الحملة في برلمانهم وبلدانهم.



ستسهم النتائج الرئيسية لحلقة النقاش في تحديد الأولويات والمكونات الرئيسية المتعلقة بالشباب في استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي المقبلة 2022-2027.

6. انتخاب رئيس المجلس

وفقاً للمادتين 5.6 و5.7 من القواعد وطرائق العمل، ينتخب مجلس منتدى البرلمانين الشباب رئيساً. لا يجوز للرئيس نفسه شغل منصبه لفترتين متتاليتين. يعتبر التناوب بين الرجال والنساء (الجندي) والتناوب الجيوسياسي إلزاميين في كل انتخاب للرئيس.

سينعقد مجلس البرلمانين الشباب في 14 أيار/ مايو 2021 لانتخاب رئيس جديد. وسيدعو المنتدى إلى الموافقة على الانتخابات والترحيب بالرئيس الجديد.

7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

142nd IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Virtual session, 24-28 May 2021

Forum of Young Parliamentarians Draft agenda

FIRST SITTING

Virtual, 13 May 2021 (14:00 – 16:00 CET)

- 1. Welcoming remarks**
- 2. Adoption of the Agenda**
- 3. Contributing to the work of the 142nd Assembly from a youth perspective: Parliaments, youth and COVID-19 (14:10-15:40)**

The health and socio-economic shocks brought about by the COVID-19 pandemic have impacted significantly young men and women all around the world.

The Forum participants will take stock of the impacts of the pandemic on youth economic empowerment, education, health, and political participation. They will identify means and strategies to prioritize youth empowerment on the political agenda post-pandemic and to promote youth-responsive policies, legislation, and resource allocations to build back better for young men and women.

As support to their deliberations, the participants will be briefed on the key findings and recommendations of a series of intergenerational discussions on youth empowerment in the context of the pandemic and post-pandemic recovery held in April 2021 within the framework of the seventh edition of the IPU Global Conference of Young Parliamentarians.

The briefing will be followed by an interactive discussion among the Forum participants who will be invited to contribute short remarks (limited to two minutes) with focus on:

- Sharing country information on the impact of the COVID-19 pandemic on youth.
- Promoting implemented good practices in preserving and enhancing youth empowerment during the pandemic.
- Identifying youth responsive policies, legislation, measures, and programmes as well as ways to prioritize resource allocations for youth empowerment in the post-COVID-19 recovery efforts.

- 4. Elections to the Board of the Forum of Young Parliamentarians (15:40-16:00)**

The Forum will elect its Board pursuant to Rule 5.3 of the Rules and Working Modalities of the Forum of Young Parliamentarians of the IPU, which stipulates that: *“The Board shall be composed of two representatives from each of the IPU geopolitical groups, a man and a woman.”* The terms of office of the newly-elected Board members will end in spring 2023. The geopolitical groups should submit written candidatures to the IPU Secretariat by 18:00 (CET, Geneva time) on 26 April 2021.

SECOND SITTING

Virtual, 17 May 2021 (14:00 – 17:00 CET)

5. Panel discussion: A new decade of action for the IPU and parliaments on youth participation

In 2020, the IPU marked the tenth anniversary of the [IPU resolution *Youth participation in the democratic process*](#). On that occasion, several parliaments described how they were implementing the resolution. Their measures included lowering the voting age and the age of eligibility for election, adopting youth electoral quotas, creating parliamentary youth committees and caucuses of young members of parliament, convening youth parliaments, and empowering young parliamentarians.

Despite the good practices being implemented in many parts of the world, the IPU report *Youth participation in national parliaments* launched in April 2021, revealed that only 2.6 per cent of the world's parliamentarians were under age 30, a small increase of 0.4 per cent since 2018, and that young men and women aspirants to political office still faced many barriers to being elected and to pursuing a political career.

The panel discussion will be an opportunity to take stock of recent country-level developments in the promotion of and support to youth participation in parliament. In addition to brief online presentations on recent developments on the country level, delegations are welcome to send written contributions of a maximum of two pages describing the efforts and measures in place to support youth participation in their respective parliaments or countries. Written contributions can be sent to the IPU Secretariat by email to youth@ipu.org in advance of the Forum's sitting. The written contributions will inform IPU's research and future reports on youth participation in parliament.

The stock-taking exercise during the panel discussion will be followed by a reflection on concrete solutions and a revived commitment towards a transformative agenda for youth participation in parliament.

A new IPU Campaign for youth participation will be launched and participants will be invited to sign up and pledge to take transformative actions and lead the campaign in their respective parliaments and countries.

Key findings of the panel discussion will contribute to identifying priorities and key youth-related components of the next IPU Strategy 2022-2027.

6. Elections of the President of the Board

Pursuant to Rules 5.6 and 5.7 of its Rules and Working Modalities, the Board of the Forum of Young Parliamentarians elects a President. The same president cannot hold office for two consecutive terms. Gender and geopolitical rotation are mandatory for each election of the President.

The Board of Young Parliamentarians will sit on 14 May 2021 to elect a new President. The Forum will be invited to approve the election and welcome the new President.

7. Any other business